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“En el gènere de 
terror m’hi trobo 
molt bé, perquè 
m’agrada molt”
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ENTREVISTA

Amb Venus va inaugurar el Festival de Sitges. 
Suposo que va ser tot un luxe.

Inaugurar Sitges és un honor i també una res·
ponsabilitat. Pensa que és un dels festivals, si no 
és el més important del món, pel que fa a cinema 
fantàstic. Per tant, que inaugurin amb una pel·
lícula teva és una gran responsabilitat. És també 
molt intens i molt emocionant. Però la veritat és 
que Venus és una pel·lícula molt de festival, molt 
divertida, molt de gènere. I bé, ho vam gaudir 
molt.

Tot i que no era el seu primer Festival de Sit-
ges. La seva vinculació ja ve de lluny, des de la 
seva primera pel·lícula, Els sense nom.

I de molt abans, com a fan. Jo quan era adoles·
cent ja anava al Festival de Sitges, m’agradava 
molt. 

És una suma d’experiències.
Cada vegada que hi vaig suposa una experiència 

diferent perquè hi vaig amb una pel·lícula diferent. 
I cada pel·lícula és un món nou que has de defen·
sar, has de presentar una història completament 
diferent de la que havies presentat els anys ante·
riors. I puc dir que sempre és una sorpresa. Sitges 
sempre et dona experiències úniques, i mai saps 
què passarà. Però sempre acaben passant coses. 

I aquest últim cop què va passar?
L’experiència a Sitges sempre és bona. I, en 

aquest cas, la pel·lícula va tenir molt bona rebuda.

I quan va arribar a les sales comercials, la 
rebuda va ser igual de bona? Quin ha estat el 
feedback que ha tingut del públic?

Venus és una pel·lícula molt especial. Hi ha gent 
a qui li agrada molt i gent a qui no li agrada tant. 
S’hi ha d’entrar. Però la resposta, en general, ha 
sigut molt bona. Es va estrenar en cinemes i des·
prés ha passat directament a Prime Video, a la pla·
taforma d’Amazon, perquè és una pel·lícula també 
produïda per Amazon. Per tant, ha sigut un peri·
ple molt ràpid, en un primer moment al cinema i 
després directament a plataformes. Això funciona 
així, cada vegada va més ràpid. 

Podem dir que Venus és moltes coses: thriller 
psicològic, terror còsmic.... Com la defineix vos-
tè?

És una pel·lícula molt especial, és de terror, 
però també és un thriller, és una història d’amor, 
una història de redempció, de superació... Hi ha 
moltes coses en aquesta pel·lícula. Per mi és molt 
poètica i molt simbòlica, tot i que és terrorífica i 
molt violenta. Però hi ha alguna cosa poètica a la 
pel·lícula que a mi m’agrada molt.

Diu que és terrorífica. Quins són els ingredi-
ents necessaris per provocar terror?

Cada pel·lícula és una proposta diferent i reque·
reix uns elements diferents de les altres. El terror, 
en si mateix, és una sola emoció. La manera de 
produir aquesta emoció en els espectadors és dife·
rent. Hi ha mil maneres diferents, i probablement 
algunes no estan ni inventades. Per tant, no hi ha 
uns ingredients obligatòriament necessaris, sinó 

Text: Teresa Terradas
Fotografia: Griselda EscrigasTot i que està especialitzat en 

cinema de terror, el director 
Jaume Balagueró no rebutja 
cap altre projecte si la història 
li agrada. Va debutar el 1999 
amb ‘Los sin nombre’ i  va 
desplegar una trajectòria amb 
títols com ‘Darkness’, ‘Frágiles’ 
i ‘Mientras duermes’. Amb 
Paco Plaza és el creador de 
l’exitosa saga de ‘REC’. L’any 
passat va estrenar ‘Venus’, que 
es va poder veure primer al 
Festival de Toronto i després 
va inaugurar el Festival de 
Sitges.

JAUME
BALAGUERÓ
“El terror, en si mateix, és una sola emoció, 
però hi ha mil maneres de provocar-lo”
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que cada pel·lícula és una proposta nova i busca la 
manera d’espantar.

És pitjor aquell terror que et sobresalta, que et 
fa fer un bot de la cadira... o el psicològic?

Terror és una paraula que té moltes accepcions. 
Nerviosisme, inquietud, suspens, terror, horror... 
Cada pel·lícula opta per una línia, per la seva mirada 
particular. 

A Venus torna a aparèixer un edifici de pisos 
amb veïns, igual que a REC o Mientras duermes. 
És ja un segell de les pel·lícules de Balagueró?

Potser sí, però no voluntàriament. No és que jo 
digui: jo faig pel·lícules d’edificis amb gent, no, no, 
de cap manera. Però sí que és cert que en tinc algu-
nes que passen dins un edifici. 

En el de Venus es va inspirar en l’edifici Dakota 
de Nova York?

No és que hi estigui inspirat. Hi ha alguna cosa 
que potser no en podem dir inspiració. És alguna 
cosa de La semilla del diablo, la pel·lícula de Roman 
Polanski, que passa en aquest edifici Dakota. És un 
edifici on no només hi havia una història de dimo-
nis i bruixes lligada a la pel·lícula, sinó que també 
tenia un historial relacionat amb la bruixeria i el 
crim abans de fer-hi la pel·lícula. Just davant de 
l’edifici és on van assassinar en John Lennon.

Aquests edificis es converteixen gairebé en un 
altre personatge de la història.

En el cas de Venus això passa molt. Fixa’t fins a 
quin punt, que el títol de la pel·lícula és el nom de 
l’edifici, és l’edifici Venus. Només aquest edifici és 
el que té el nom, tot i que hi ha gent que diu que 
ella, la protagonista, és Venus, però no.

 Parlant d’espais i escenaris. Els sense nom es va 
rodar en part a l’Hotel del Vallès, al costat de la N-
152. Com el va trobar? 

Doncs buscant i buscant. Recordo que un dia pas-
sàvem per allà al davant amb cotxe i vam pensar que 
podria ser un bon lloc per rodar. Vam decidir parar, 
i vam veure que estava abandonat i al final hi vam 
acabar rodant.

Un edifici que van acabar anomenant l’Hotel del 
Pànic.

Bé, al final hi vam rodar molt poc en aquest hotel, 
només un dia. Sí que recordo que era un hotel que 
estava tancat i abandonat. I una cosa que em va 
impactar molt és que quan vam entrar les coses 
estaven tal com s’havien quedat l’últim dia de fun-
cionament de l’hotel. És a dir, encara hi havia plats 
a les taules, encara hi era tot, és com si algú hagués 
dit: “Parem el temps aquí, tothom fora i ho deixem 
tot igual.” I així es va quedar. Hi havia les restes de 
la vida del dia que es va parar. Era una cosa molt 
curiosa i impactant.

Els sense nom, la seva òpera prima, es basava en 
una obra de Ramsey Campbell. Li agrada recórrer  
a la literatura en els seus treballs cinematogràfics?

No és que m’agradi especialment, però quan trobo 
una novel·la que m’agrada molt ràpidament tinc la 
necessitat de voler explicar aquesta història, i faig 
una pel·lícula. En el cas d’Els sense nom va ser així. 
Era una història que em va fascinar tant que neces-
sitava explicar-la. I no era suficient per mi explicar 
el que acabava de llegir a uns quants, sinó que a més 
a més volia fer una pel·lícula per poder explicar-ho 
a tothom. I amb tots els canvis que vaig pensar que 
volia fer. Al final, n’hi va haver força i d’importants. 
Aquest va ser una mica el meu incentiu, el primer 
pas per fer la pel·lícula. 

I quan no les troba en un llibre, d’on surten les 
seves històries?

Em venen sobretot de la meva imaginació i de la 
vida, de les coses que, sobretot, sento i veig. A vega-
des no només és una història, em pot inspirar una 
veu. A partir d’aquí començo a pensar i a pensar, i 
en surt una història. Altres vegades són uns fets que 
m’han explicat o alguna cosa que he vist i que, de 
sobte, em porten a pensar en una altra cosa i apareix 
una història. En definitiva, tot surt de la vida.

Després d’El sensen nom va venir Darkness i pos-
teriorment REC, aquesta amb Paco Plaza. Us vau 
arribar a imaginar en algun moment que tindria 

tot aquell èxit i repercussió?
No, gens, en absolut. De fet, ens pensàvem que era 

una pel·lícula quasi experimental, i no teníem clar 
ni si s’estrenaria als cinemes o no. No sabíem ni ens 
imaginàvem res.

Com ho van viure en aquell moment?
Va ser una sorpresa molt gran. Es va estrenar a 

Venècia i allà ja vam veure la reacció del públic i ens 
vam adonar de la seva dimensió. 

Quins elements o factors creu que han fet que 
avui dia encara se’n parli i que s’hagi convertit 
en un clàssic internacional? La seva forma de fals 
documental en pot ser una?

Bé, això és una cosa que ja es feia. Nosaltres no 
vam inventar res. Hi havia  El proyecto de la bruja 
de Blair, una pel·lícula que va ser molt important, 
i altres films anteriors, com la famosa Holocausto 
Caníbal, que és una pel·lícula basada en el mateix. El 
que crec que vam fer nosaltres de diferent i que va 
suposar que la pel·lícula fes aquest salt és que vam 
aprofitar la narrativa d’una càmera que està gravant 
en el moment en què s’estan produint els fets, en 
temps real. I ho vam fer a partir d’una reportera i el 
seu càmera. És a dir, la història passa mentre l’espec-
tador l’està veient. No és que haguéssim trobat unes 
imatges i una càmera, i les haguéssim muntat perquè 
el públic les veiés, sinó que està passant mentre la 
veuen. I aquest temps real és el que fa que l’especta-
dor estigui molt implicat en la història, i això produ-
eix molta por. 

No n’hi ha cap altra que s’assembli a REC.
REC té una narrativa, una forma d’explicar la his-

tòria que fa que l’espectador formi part d’aquesta 
història, que sigui la càmera. I això, normalment, en 
una pel·lícula no passa. Les pel·lícules estan munta-
des, se’ls posa música, tenen una sèrie d’artificis, una 
gramàtica de cine amb què s’expliquen les coses, a 
través de les pauses, les el·lipsis, els flaixbacks... Són 
una sèrie de mecanismes narratius que serveixen per 
explicar històries però que al mateix temps deixen el 
testimoni que aquella és una història explicada, que 
és una pel·lícula, i per tant, sempre hi ha una distàn-
cia. Quan la pel·lícula és bona, tu hi entres i t’arribes 
a oblidar de tot això, i plores, o pateixes o rius... En 
el cas de REC no hi ha aquesta gramàtica, és senzi-
llament una càmera que grava el que està passant en 
aquell moment, no hi ha talls, no hi ha pauses, no hi 
ha el·lipsis, no hi ha música... no hi ha res que recordi 
que allò és una pel·lícula. 

És la pel·lícula que l’ha marcat més, o la que 
recorda més el públic?

Home, és la més popular, diria. La importància que 
ha agafat a escala internacional és important. I tot-
hom sempre et pregunta per REC, com tu mateixa.

Manuela Velasco o Emma Vilarasau han estat 
algunes de les protagonistes anteriors. A Venus és 
Belén Expósito, coneguda per la sèrie Élite. Com fa 
les tries?

Belén Expósito tenia experiència en la interpre-
tació, feia molts anys que treballava a la televisió i 
havia fet algunes pel·lícules, però no de gènere. Però 
sí que li agrada molt el terror i el gènere. És molt 

aficionada a les pel·lícules de por, li agraden molt, 
sobretot les històries i els documentals d’assassins. 
Va estar entusiasmada d’actuar a la pel·lícula. I el 
resultat ha estat extraordinari. Pensa que Venus és 
una pel·lícula molt exigent, tant físicament com emo-
cionalment. Exigeix molt a l’actriu. I ella es va donar 
completament a la pel·lícula, una cosa que a vegades 
no passa. La Belén hi estava a tope.

També va treballar amb noms coneguts inter-
nacionalment com Calista Flockhart, a Frágiles, o 
amb Anna Paquin. Com hi va arribar?

Va lligat a la forma com es desenvolupen els projec-
tes, sobretot perquè hi ha participació nord-america-
na. En el cas de Darkness, on actuava Paquin, era una 
pel·lícula en què hi va participar la companyia nord-
americana dels germans Weinstein. La pel·lícula 
s’havia de fer en anglès, i ells mateixos són els que 
van buscar els actors, i van portar Anna Paquin. I una 
mica el mateix va passar amb altres pel·lícules, que 
neixen una mica amb aquesta vocació internacional.

Amb Venus has treballat amb el segell d’Álex de 
la Iglesia, The Fear Collection. Com ha estat la rela-
ció amb ell?

Ha anat molt bé. Som molt amics però no havíem 
treballat mai junts. La veritat és que em va deixar 
tota la llibertat perquè fes el que volgués. Moltes 
vegades era jo que li anava a demanar coses i la seva 
opinió. Ell me la donava, però és molt respectuós 
amb el director. Va ser un goig treballar amb ell. I ja 
estem parlant de nous projectes. 

En el gènere de terror és on es troba millor?
No necessàriament. M’hi trobo molt bé, perquè 

m’agrada molt, però altres també. Vaig fer Way 
down, que és un thriller de robatoris i de futbol. I em 
va agradar molt de fer, hi estava molt a gust. Si la his-
tòria m’agrada puc fer qualsevol tipus de pel·lícula.

Com li va picar el cuquet del cine? La pel·lícula 
Criacuervos hi tenia alguna cosa a veure?

Va ser una mica el detonant. Jo era un nen a qui 
li agradava molt explicar històries als altres, me les 
inventava, les escrivia i les explicava.  De sobre, em 
va començar a agradar molt el cinema, era una obses-
sió, i sobretot m’agradava molt el cinema de por, tot 
el que tenia a veure amb allò fantàstic i la ciència-
ficció. I aleshores vaig decidir que la millor manera 
d’explicar històries seria fent pel·lícules. En aquell 
moment, quan era petit, era una cosa impossible, 
però a poc a poc vaig anar madurant la idea fins que 
m’ho vaig plantejar seriosament.

Però primer va estudiar Ciències de la Informació.
Sí, periodisme. En aquell moment no existia la 

comunicació audiovisual, que era el que jo hauria fet. 
Per tant, vaig triar periodisme. No tenia cap relació 
amb la ficció audiovisual però tenia algunes assigna-
tures que em permetien tocar càmera, hi havia ràdio, 
televisió... una sèrie de coses que m’interessaven.

Per tant, ha estat un autoaprenentatge?
La meva escola ha estat fer cinema. Així és com 

n’he après. Però l’aprenentatge encara no s’ha acabat.
Com ha canviat el Balagueró de 1999 amb el 

d’ara?
Diferent, segur. Primer, en sap més, perquè porta 

molts anys en aquest negoci, en aquesta indústria. I 
personalment també ha canviat. L’any 1999 era un 
solter aficionat al cinema i ara soc un pare, amb tres 
nens, obsessionat amb el cinema. 

A ells els agrada el cinema?
Els agrada molt, no sé si per fer-ne, però com a 

espectadors, sí. 
Canviaria alguna cosa de les que ha fet?
No et diria mai: “Aquesta pel·lícula no l’hauria 

fet.” Però quan veig una pel·lícula estaria canviant 
coses tota l’estona. Jo crec que li passa a tothom que 
fa coses. Però hi ha un moment que has de dir, fins 
aquí, i punt. Aquesta és la pel·lícula. 

Se’l considera un trencador, un innovador i un 
referent. Ho subscriu? 

El que crec és que soc una persona que fa les pel-
lícules que creu que li agradaran als espectadors, pel-
lícules que m’agradarien a mi si fos un espectador. 
Ho faig tan bé com puc. I amb ganes de continuar. 
Perquè si no, què faria?

“Quan vam fer ‘REC’ crèiem 
que era una pel·lícula quasi 
experimental, i no teníem 
clar ni si s’estrenaria als 
cinemes. Al final es va 

estrenar a Venècia i allà ja 
ens vam adonar de la seva 

dimensió”
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OPINIÓ

Josep Burgaya
L’espectacular eixamplament dels espais 
econòmics i socials a causa de la mundi-
alització no s’ha vist acompanyat d’una 
amplitud similar respecte dels espais 
polítics, ni s’entreveu una evolució mun-
dial cap a un estat cosmopolita. Des del 
punt de vista de la governança, es fan 
imprescindibles dos processos paral·lels 
que, tot i que ho puguin semblar, no 
són contradictoris, sinó complementa-
ris. L’existència de potents institucions 
internacionals, habilitades per prendre 
decisions de gran calat, no exclou el 
necessari reforçament dels estats-nació 
com a àmbit de presa de decisions polí-
tiques i de regulació. Les estructures 
nacionals, fragmentades i en competèn-
cia són massa febles davant del globalis-
me i el poder de les grans corporacions, 
les quals els fan xantatge per tornar-se 
volàtils. Però és necessària una certa 
compartimentació del poder, així com 
d’algunes dinàmiques econòmiques i 
socials, per evitar justament processos 
globals incontrolables. Allò nacional 
i allò mundial haurien d’entrar en una 
relació nova, en una equació renovada 
d’atribucions, de polítiques i de poder.

El federalisme constitueix el principal 
model a seguir en el procés d’articulació 
de la política mundial. És l’únic capaç de 
compatibilitzar i garantir les diferents 
identitats locals, nacionals i internacio-
nals en harmonia amb les exigències de 
la interdependència, la integració i la 
globalització. Ens cal, doncs, un principi 
polític capaç d’afavorir i possibilitar un 
procés d’autointegració activa i gradu-
al dels estats i regions singulars en una 
dependència pràctica internacional. El 
federalisme, probablement, sigui la teo-

ria política adequada pel món actual que 
requereix articular allò local i allò glo-
bal. Una concepció política alternativa i 
diferent de sobirania compartida, segons 
la qual una diversitat de col·lectivitats 
parcialment autònomes i sobiranes 
poden cooperar dins d’una forma govern 
de múltiples nivells, i sobre la base de 
la negociació, del consentiment i de la 
cooperació. La interconnexió, la interde-
pendència i l’entrecreuament local, regi-
onal, estatal i global desafien les formes 
i els models d’organització política tra-

dicionals. L’estat ja no és de cap mane-
ra l’única font de disseny i elaboració 
de polítiques públiques que afecten els 
seus membres.

L’equilibri constitueix la idea, el mèto-
de i el criteri bàsic, cosa que el federa-
lisme pretén institucionalitzar a través 
de l’organització i l’estructuració polí-
tica de les nostres societats. L’equilibri 
organitzat institucionalment, això és el 
federalisme. Cada vegada és més gran la 
percepció que es té a escala mundial que 
l’era de la sobirania exclusiva i incon-
testable de l’estat està arribant al final, 
però també cal organitzar la governabi-
litat global tot impedint que les grans 

corporacions i el capital financer ope-
rin en el marc planetari totalment fora 
de control. Convé aclarir que els estats 
continuaran fent una funció important, 
pròpia i irreemplaçable, però això sí, no 
ja d’una manera exclusiva i hegemòni-
ca. Els estats són massa petits a escala 
mundial per assegurar la doble funció 
de tota autoritat: garantir la seguretat i 
prosperitat de tots els membres de la col-
lectivitat i aconseguir, alhora, una parti-
cipació eficaç en els assumptes mundi-
als. Cal la cooperació, la integració i la 
unitat entre regions, estats i continents. 

S’han d’articular dos pols: l’atracció de 
la globalització sota la pressió de la nova 
revolució tecnològica i la fascinació per 
la singularitat cultural, nacional i local. 
Aquesta doble tensió es confirma dins 
de la unió en la diversitat. La bellesa del 
que és diminut, del que és petit i del que 
és més proper. Federal es refereix i s’uti-
litza per descriure un mode d’organitza-
ció política que vincula unitats diferents 
en un sistema global, permetent, alho-
ra, que cadascuna mantingui la integri-
tat política fonamental. El federalisme 
és més una metodologia que una ideo-
logia. Pretén donar respostes globals, 
integrades i puntuals als problemes que 
també considera globals, tant des del 
punt de vista de les estructures com del 
contingut social; i reconeixent sempre la 
múltiple pertinença de l’ésser humà res-
pecte de diferents col·lectivitats i grups 
socials. Grups humans nascuts de múl-
tiples solidaritats naturals i voluntàries. 
Cadascú amb el seu sentit d’identitat. 
Cal, doncs, una via adequada per garan-
tir la pluralitat de les obediències i lle-
ialtats. 

Federalisme i governança d’un món global
DES DE FORA

Rauw Alejandro sap “una miqueta” de 
català i s’apunta al “som-hi” per traduir 
“vamos allá” com li demana la seva xico-
ta, la Rosalía de Sant Esteve Sesrovires. 
El músic explica que no vol estar al sofà 
fent cara de babau mentre ella xerra 
amb l’àvia i la resta de la família. Perquè 
a ca la Motomami domina la llengua de 
sempre per molt internacional que sigui 
la xiqueta que ha nascut per ser milio-
nària –i qui no!–. I, és clar, als indíge-
nes ens entusiasmen aquestes coses. De 
fet, d’aquí poc l’adoptarem i ves que no 
acabi convertint-se en un cantant cata-
là d’origen porto-riqueny. Com a punt 
estem de demanar la Creu de Sant Jordi 
per a la madrilenya Natalia Sánchez. La 
Teté de Los Serrano triomfa al teatre 
amb Fitzroy lluint un accent impecable, 
amb eles velars incloses. L’ha après tam-
bé de la seva parella, l’actor Marc Clotet, 
i assegura que el que li aporta pesa més 

que les crítiques que li cauen. No només 
això: diu que com més comentaris nega-
tius rep, més ganes té d’acostar-se a l’idi-
oma de Pompeu Fabra. Aplaudiment 
dempeus i llagrimeta. Són exemples del 
que vol fomentar la nova Queta. Aque-
lla dentadura a la qual donaven corda el 
2005 animant a perdre la vergonya, arri-

ba ara acompanyada de col·legues que 
pretenen representar la diversitat social 
instant a provar-ho en català en qualse-
vol situació. Benvinguda sigui aquesta i 
totes les campanyes que promoguin l’ús 

d’una llengua que és l’essència de la nos-
tra identitat. Però, per molt que dansin, 
aquestes boques rialleres serviran de 
poc sense una base sòlida i contundent. 
Mentre el català no sigui imprescin-
dible per viure i treballar a Catalunya, 
tururut. Cal invertir i pressionar per la 
utilització diària a les administracions, 
com a requisit inqüestionable, i pedalar 
per vèncer la presència residual a la jus-
tícia. En salut, no em facin parlar de la 
infermera maleducada i inconscient que 
va omplir les xarxes d’indignació amb un 
discurs estúpid que obviava el respecte 
i l’exigible delicadesa cap als pacients. 
A l’ensenyament, el títol de C2, que 
ara només és un mèrit, es planteja com 
a indispensable de cara al 2025. Anem 
lents, massa, i segurament estem lluny 
del que hauria de ser el públic objectiu: 
la joventut. Aquí sí que el resultat és 
clar: Rosalía 1-Queta 0.

Mentre el català no sigui 
imprescindible per viure 
i treballar a Catalunya, 
tururut

TRES VOLTES REBEL

Ares Escribà 
Cruells

La Rosalía i la Queta

Cada vegada és més gran 
la percepció que es té a 
escala mundial que l’era 
de la sobirania exclusiva 
i incontestable de l’estat 
està arribant al final
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LLIBRES

Som sempre 
dins nostre

Miquel Moreno Gayoso

CRÍTICA LITERÀRIA

LA POSSIBILITAT DE DIR-NE 
CASA
Autora: Marta Orriols Balaguer
Editorial: Proa
Lloc i any d’edició: Barcelona, 
gener del 2023
Nombre de pàg.: 320

Una novel·la que retrata 
la societat barcelonina de 
principis del segle XIX i, en 
especial, la figura d’un dels 
seus membres més conspicus. 
Ròmul Bosch i Catarineu era, 
entre d’altres, un gran col·
leccionista d’art, i la peripècia 
de la seva col·lecció és un bon 
exemple de l’època en què la 
va forjar i la va perdre. I tot 
això, escrit per una narradora 
amb la força de Lolita Bosch, 
descendent d’aquesta família. 

Torna Coia Valls amb una 
de les novel·les històriques 
que han fidelitzat els seus 
lectors. En aquest cas s’ambi·
enta a la Barcelona del segle 
XIV, en un moment en què 
dones de diferents extractes 
s’uneixen per recuperar la 
ciutat de la gran pesta que 
l’ha delmada, la pesta negra. 
Les cendres de les destruc·
cions són a vegades l’adob 
sobre el qual es planten les 
llavors del futur. 

Pel seu col·laboracionisme 
amb els alemanys, Céline és 
una de les figures controver·
tides de la literatura france·
sa. En traducció de Joan·Lluís 
Lluís, ens arriba ara aquesta 
seva novel·la que fins fa poc 
havia estat totalment inèdi·
ta. “Un llibre cabdal retornat 
d’entre els morts”, s’ha dit 
de Guerra. Un retrat de la 
misèria moral de la Primera 
Guerra Mundial. En aquesta, 
ell va ser un heroi.

De l’any 1941 al 2019, el tes·
timoni de 22 dones que han 
patit diversos tipus de mal·
tractaments a la comissaria 
de la Policia Nacional de la 
Via Laietana, possiblement 
l’edifici amb més densitat de 
violència del país que enca·
ra conserva la seva funció 
originària. Dos anys d’inves·
tigacions i d’entrevistes per 
trencar un silenci espès, que 
en el cas de les dones encara 
ho era més. 

Tercera edició d’una obra 
enciclopèdica. El receptari 
més complet de la gastrono·
mia catalana amb gairebé 
1.200 receptes ordenades 
alfabèticament. Inclou altra 
informació d’interès per a 
cuiners i comensals: la valora·
ció nutricional dels plats més 
característics, la descripció de 
les fruites i hortalisses amb 
valor patrimonial o les vari·
etats autòctones d’arrossos, 
farines, peixos i crustacis.

‘La veritat no està escrita’
Lolita Bosch
La Campana

‘El llegat de les cendres’
Coia Valls
Novum

‘Guerra’
Louis Ferdinand Céline
Proa

‘Torturades’
Gemma Pasqual
Comanegra

‘Corpus de la cuina 
catalana’ Institut Català de la 
Cuina / Arpa i Ara Llibres

NOVETATS EDITORIALS

Des dels inicis de la seva incursió en la literatura, 
Marta Orriols, sabadellenca (1975), s’ha forjat una 
veu pròpia en la narrativa catalana. Tant a Anatomia 
de les distàncies curtes (2016) com a Aprendre a parlar 
amb les plantes (2020) –Premi Òmnium a la Millor 
Novel·la de l’Any– ens deixava entreveure un poten·
cial ficcional, assolit ara amb La possibilitat de dir-ne 
casa. Una obra intimista, d’anàlisi emocional, amb tocs 
tolstoians, on el fil argumental es nodreix de la con·
frontació entre allò viscut, el retorn als seus orígens i 
la recerca d’un espai vital (casa) que conformi la seva 
identitat personal.

Una obra de caràcter circular: s’inicia 
i conclou en una escala a l’aeroport de 
París, direcció a Beirut (el tòpic de la 
vida com a viatge?). Conté un toc memo-
rialista en explicar·nos la història de la 
Valentina, una vida endavant i endarrere 
sense rumb. Escrita en primera persona 
com un sol·liloqui continu, amb flaixos 
de diàlegs muts, en rememorar fets i 
actituds d’altri. Sobretot de qui confor·
ma la geografia de les seves relacions psi·
coafectives. De la multiplicitat d’aspec·
tes de l’obra a analitzar, en sintetitzaria 
quatre: la família, el periodisme, l’amor 
i la llar. 

Després de 20 anys per 
corresponsalies diverses, 
fastiguejada, la Valentina, 
periodista televisiva, torna a 
casa. S’enfronta a un passat 
rònec, fossilitzat, uns 
pares grans, una mare 
amb qui mai no ha 

mantingut una conversa significativa, un pare amb 
malaltia neurodegenerativa i una germana, la Glòria, 
estereotip de perfeccionisme social.

Sens dubte, Orriols ret homenatge al món del peri·
odisme de corresponsalia; l’ofici de la Valentina a 
l’Orient Mitjà. Descriure els avatars professionals, 
estrès, frustracions, neguits, l’horror de la guerra, les 
migracions, els camps de refugiats... En els agraïments 
Orriols deixa constància de l’assessorament rebut de 
Txell Feixas –autora de Dones valentes i Aliades– i 
d’Agus Morales. 

L’amor i la traïció rebu·
da, el sexe esporàdic i 
la seva insatisfacció, la 
possibilitat frustrada 
d’una relació femenina... 
són eixos vertebradors 
del relat. L’home que 
l’abandonà converteix la 
Valentina “en una ferida 
oberta”. D’ell ni tan·
mateix ens deixa el seu 
nom, només una inicial: 
R. El despersonalitza. 
D’ella, la Valeria, italia·
na, tot un reguitzell de 
laments i enyors per no 
haver traspassat preju·
dicis personals, malgrat 
la mútua atracció mag·
nètica.

El missatge: “Casa no 
és un lloc fix, és tenir 
un lloc on ser nosaltres 
mateixos”. 
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EL 9 ETS I UTS

LLENGUA

Oficines i serveis:
granollers@cpnl.cat
ripolles@cpnl.cat  
vic@cpnl.cat

www.cpnl.cat/xarxa/cnlosona/

Les expressions locals poden ser aromàtiques, 
saboroses, de tacte i musicalitat agradable, ens 
transporten a d’altres llocs, on es conserva l’auten-
ticitat i la simplicitat –existeixen aquests indrets? 
O bé és una utopia o una il·lusió que tenim? Bé, 
sigui com sigui, ve’t aquí algunes dites i frases 
fetes més, ja les últimes d’aquesta sèrie inacaba-
ble.

La primera d’avui és anar de can Cots a can 
Camp, emprada al Prat de Llobregat, que vol dir 
canviar de tema en una conversa. Amb el mateix 
sentit, però canviant de propietats, hi ha anar de 
son Mel·lo a son Catel·lo, a Mallorca i a Eivissa, que 
també pot significar anar d’un lloc a l’altre sense 
cap objectiu. Al Prat i a l’Hospitalet de Llobregat, 
es diu “Ves a tirar l’art (o a pescar) a can Tunis” 
per engegar algú. Can Tunis era una barriada de 
Barcelona, situada entre Montjuïc, la mar i la des-
embocadura del Llobregat, construïda sobre terres 
pantanoses dessecades i recuperades per a l’agri-
cultura entre 1711-1809 per la família Antúnez. La 

inicial Casa Antúnez es va deformar en can Tunis, 
tot i que abans la zona havia estat coneguda amb 
el nom de Marina de Sants. En els darrers anys, els 
habitatges han deixat pas a infraestructures indus-
trials i portuàries. 

Continuem. A Menorca diuen “A can Gil, men-
gen sobrassada i estotgen es fil” per a aquells 
que fan economies ridícules mentre es gasten els 
diners en altres coses. A l’Empordà no queden 
curts de dites i renyen la mainada dient-los: “A can 
Ferran, qui no menja escudella, no menja carn”. I 
a Sant Esteve de Palautordera, al Vallès Oriental, 
es recull la dita següent: “Vuit dies a can Pinyoca 
i deu més a Penyacans, i quan torneu ho trobareu 
tot bo”. Cal explicar que can Pinyoca i el mas de 
Penyacans eren dos masos del Montseny que teni-
en fama de ser rònecs i molt pobres. Per això es 
deia que si es passaven uns quants dies a alguna de 
les dues cases, a la tornada es valoraria el menjar a 
causa de la fam que s’hauria passat durant l’estada. 
Una lliçó de la vida, sí senyor! Que no s’oblidi!

Us animem a seguir aquesta 
secció i us convidem a fer-nos 
arribar consultes i comentaris 
a través de 
vic.ass@cpnl.cat

269

Expressions amb can i cal (IX). Més localismes

Barça, 2 -
Reial Madrid, 1

Jordi Remolins

Si ens imaginem 
l’univers o uni-
versos que poden 
existir, que segons 
diuen s’expandeixen 
dia sí dia també, i 
intentem entendre 
què fem en uns 
metres quadrats 
del barri vell d’un 
poble enclavat en un 
entorn privilegiat, 
però alhora un punt 
decadent com Ripoll, 
potser el més fàcil 
seria que el cervell 
m’explosionés enca-
ra més del que ja sol fer-ho normalment. Per tant, 
si dins d’aquesta bogeria de vida que ens ha tocat hi 
posem variables com l’esport, el futbol, o el Barça, 
tampoc és que el surrealisme augmenti exponenci-
alment.

Fa dècades que guardo els diaris de les grans ges-
tes esportives que afecten l’esport català. Apilono 
diaris infectes com Mundo Deportivo o Sport del dia 
que Cruyff ens va guanyar la primera Copa d’Euro-
pa, el de l’homenatge a Hristo Stòitxkov, o el de la 
lliga de bàsquet del TDK Manresa. A més mantinc 
rituals excèntrics dins de l’anarquisme mental més 
irracional, com ara parar la ràdio del cotxe a volum 
12, pensant que d’aquesta manera contribueixo a 
victòries blaugranes o la derrota dels seus rivals. 
Vaja, que si els homes del futur volen fer un estudi 
de la intel·ligència humana, ja els dic ara que triïn 
un cadàver que no sigui el meu per fer-lo.

Diumenge passat estava enganxat a l’ordinador 
mirant el Barça-Madrid de Lliga que va suposar una 
victòria que deixa el club català 11 punts per sobre 

del seu antagonista 
(el dotzè és l’average 
que tenen a favor els 
madridistes), i la vic-
tòria en l’afegit de 
l’equip de Xavi em 
va recordar aquell 2 a 
1 que el recentment 
desaparegut Marcos 
Alonso va aconseguir 
a la Romareda a l’úl-
tim minut de la Copa 
del Rei de 1983. Kes-
sié va rematar a la 
xarxa una pilota que 
durant l’últim quart 
d’hora de partit s’ha-

via passejat perillosament prop de la xarxa local, i 
va fer bo el gol que l’injustament menyspreat Sergi 
Roberto havia marcat també al final de la primera 
part.

Tot plegat va desfermar la desmesura de la Cen-
tral Lletera, que sempre que es veu superada exposa 
arguments tan impecables com un gol ben anul·lat, 
o els perjudicis recurrents cap a un equip que va 
viure 36 anys sota els favors del règim franquista, i 
a partir d’aleshores d’un estament arbitral majori-
tàriament format per madridistes declarats. I sabeu 
què? Doncs que els brams d’ase clamant injustícies 
creades des d’un marc mental de vencedors al preu 
que sigui no fan res més que sublimar encara més 
qualsevol resultat esportiu, per més miserable i ine-
narrable que sigui aquesta sensació. Sí, Pepe Rubia-
nes ens ho va intentar explicitar, però no hi va haver 
manera. De moment l’Sport de dilluns ja forma part 
d’una col·lecció de diaris que el dia que no hi sigui 
serà una nosa més per a qui hereti les meves mer-
des. Afortunadament.

Diumenge 19 de març de 2023.
El Barça de Xavi derrota el Reial Madrid a manca 
de deu partits per acabar el campionat.
Camp Nou. Barcelona, Catalunya.

ELS MILLORS MINUTS DE LA NOSTRA VIDA
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L’any 1961, Breakfast at Tiffany’s, de Blake 
Edwards, en català Esmorzar amb diamants, 
va guanyar dos Oscars: a la millor banda 
sonora i a la millor cançó. És una de les 
vegades que l’Acadèmia de Hollywood ho 
ha encertat de ple. La partitura és de Hen-
ry Mancini, un dels grans compositors de 
cinema de sempre, i la cançó, “Moon River”, 
també és de Mancini, amb lletra de Johnny 
Mercer. La música sempre lliga perfecta-
ment amb les imatges. Tant, que encara 
que no hagis vist la pel·lícula te la pots 
imaginar perfectament. Audrey Hepburn i 
George Peppard es passegen pels carrers de 
Nova York i la música t’hi porta. Intenten 
robar un antifaç en una botiga i la música 
et crea el suspens necessari. Fan una festa 
esbojarrada en un pis, i la música és igual 
d’esbojarrada. Però el que destaca més del 
disc és “Moon River”, una de les cançons 
més evocadores, sentimentals i nostàlgiques 

MÚSICA

Després de gairebé una dècada de silenci torna 
Anna Roig, aquella noia penedesenca amb una 
veu encisadora que ens cantava a cau d’orella 
“Je t’aime t’ho dic en francès si vols pots fer 
creure que no m’has entès”. L’esclat al panorama 
musical nacional el va fer de bracet amb l’Om-
bre de Ton Chien i ara torna sola amb un disc 
amb un objectiu clar que ja explicita a la porta-
da: “Aportar bellesa al món”. I a fe de déu que 
ho aconsegueix amb 11 peces de cançó d’autor 
(amb espurnes de jazz) delicades i rodones. I sí, 
n’hi ha una en francès, Après la tendresse.

ANNA ROIG  
‘Aportar bellesa  
al món’

Després de més de 20 anys de trajectòria, qua-
tre àlbums d’estudi, un EP, un recopilatori de 
grans èxits i prop de 850 concerts, els pioners 
del sound system de reggae i dancehall als Països 
Catalans, Pirat’s Sound Sistema, tornen. I ho fan 
amb Bang Bang, un nou àlbum que han gravat 
sota la batuta del productor bagenc Oriol Puig, 
Puxi, de Tropical Galàxia, amb 10 noves cançons 
infectades de ritmes jamaicans, crítica social 
a dojo i un dub a mans de Chalart 58. Al disc, 
entre d’altres, hi col·laboren Maluks, l’aranesa 
Alidé Sans o Yung Rovelló.

PIRAT’S SOUND 
SISTEMA     
‘Bang Bang’

ROS  
‘De la terra’

Nou premi per a la cantant     
i trompetista Alba Careta 
Si encara no la coneixeu, apunteu-vos el 
seu nom: Alba Careta. Acaba de guanyar 
el Premi a Jove Talent en els Premis de 
l’Associació de Músics de Jazz i Músi-
ca Moderna de Catalunya (AMJM), 
un guardó que reconeix la seva prolí-
fica carrera al costat de músics i for-
macions de renom internacional i els 
tres discos que ja ha gravat amb el seu 
projecte més personal, Alba Careta Group. 
Careta, trompetista i cantant de jazz, va néixer el 1995 a 
Avinyó (Bages) i va començar els estudis a l’Escola Municipal 
de Música d’Artés. D’allí va anar a Manresa, després a l’Escola 
Superior de Música de Barcelona i posteriorment al Conserva-
tori Reial de l’Haia, a Holanda. L’etapa acadèmica la va acabar 
fent un màster en trompeta de jazz al conservatori d’Amster-
dam. El 2018 va debutar amb Orígens, un primer disc que ja 

va ser premiat 
com el millor de 
l’any en jazz per 
la revista Ender-
rock. El 2020 va 
arribar el segon 
disc, Alades, i fa 
poc ha publicat 
Teia. A més del 
seu propi projec-
te, Careta també 
toca amb les 
Balkan Paradise 
Orchestra, amb 

Rodrigo Laviña y su Combo i també a l’OMAC, l’Orquestra 
de Músiques d’Arrel de Catalunya. També ha gravat les trom-
petes del disc de retorn d’Anna Roig (en parlem aquí sota). 
Tanta activitat va fer que a principis d’any es lesionés el llavi i 
hagués de cancel·lar alguns concerts. Ara, però, amb el guardó 
de l’AMJM encara fresc, ha confirmat que torna als escenaris i 
ben aviat la podrem escoltar a prop de casa. El 31 de març serà 
al Festival de Jazz de Granollers i el 9 de juny, a l’Espai ETC de 
Vic. Si podeu, no us la perdeu. Val molt la pena.

EL CLÀSSIC

que s’han fet mai. A la pel·lícula sona tres vega-
des: al principi, amb Audrey Hepburn, molt 
elegant, baixant d’un taxi a la Cinquena Avin-
guda, de matinada, per mirar els aparadors de 
la joieria Tiffany’s mentre es menja un crois-
sant i es beu un tallat; més endavant la canta 
la mateixa Hepburn asseguda en una finestra 
acompanyant-se d’una guitarra, i al final de la 
pel·lícula, quan troben el gat perdut. Al disc 
es poden escoltar deu temes. L’orquestra està 
dirigida pel mateix Henry Mancini. Tot encan-
tador. 

HENRY MANCINI
‘Breakfast at Tiffany’s’ 
RCA, 1961

NOTES
Jaume Espuny

Jordi Sunyer

NOVETATS DISCOGRÀFIQUES

Ricard Ros i Roig és un jove músic de Sant Boi 
de Llobregat –que també és tècnic de so i pagès– 
que s’ha especialitzat en el sac de gemecs, tot 
i que també remena la gaita irlandesa, la gaita 
gallega, les flautes irlandeses, el bouzuki o les 
caixes de ritmes. Amb els grups Riu i Qui hi ha? 
ha gravat ja set discos i ara debuta en solitari 
amb un àlbum de només sis cançons on el sac 
de gemecs és el gran protagonista. La meitat de 
les peces són adaptacions de tonades populars 
i la resta, d’aire reivindicatiu, peces pròpies on 
casen la tradició i la modernitat.

EL TEST
Jordi Blanqué (Jandama)
Primer instrument que vas tocar? La guitarra elèctrica. Primer grup 
del qual vas formar part? Bleedless, una banda d’institut de metal. 
Primer concert en directe? 23 d’abril de 2007 a la Sala Polivalent de 

Prats de Lluçanès. Primer disc que et vas comprar? Black album, 
de Metallica. Quants discos tens? Una seixantena de vinils i un 

centenar de CD. Salva’n tres (de discos). Rolling Golden Holly, 
de Bonny Light Horseman; Blood Sugar Sex Magik, de Red Hot 
Chili Peppers, i Blake Mills. Grups o músics de capçalera. 
Bonny Light Horseman, Blake Mills, Jonathan Wilson, Xarim 
Aresté... Un concert (com a públic) per recordar. L’últim que 
he vist: Bonny Light Horseman a la Union Chapel de Londres.



EL9MAGAZIN8

Divendres, 24 de març de 2023

ALEGRIA INTERIORALEGRIA INTERIOR
Eulàlia Robert, directora de PNL Barcelona

En moltes cultures del món, actuals i d’èpoques ante-
riors, les societats humanes han marcat les diferents 
etapes de la vida de les persones de forma simbòlica mit-
jançant rituals. 

A través d’escrits històrics, llegendes narrades, sovint 
passades de generació en generació, hem tingut notícia 
dels anomenats “rituals de pas”, aquests costums que ens 
semblen relacionats amb el folklore popular, han estat 
recollits en novel·les, històries i pel·lícules que han anat 
arribant als nostres dies i que eren referents en els canvis 
de cicles. 

Encara que la majoria d’aquests rituals de pas, actual-
ment, ens semblin desfasats, inútils i inadequats, alguns 
fins i tot “il·legals” o “èticament aberrants”, han anat 
complint una necessitat de l’ésser humà dins de la seva 
societat i és l’adaptació als diferents rols que el nostre 
entorn i la nostra societat espera de nosaltres, sense que 

molts de nosaltres ens hàgim preparat adequadament per 
a aquests canvis. 

Exemples quotidians són els canvis de rol en anar a 
l’escola, o els canvis que ocorren en casar-nos o quan ens 
jubilen, o els rols en convertir-nos en pares/mares, avis, 
fins i tot el canvi de rebre un membre més en la família, 
com un nou germà, produeixen importants canvis psico-
emocionals que no sempre aprenem a gestionar adaptati-
vament.

Moltes disciplines en l’actualitat ja reconeixen el fet 
que la ment pensant és ràpida, superficial, és capaç de 
crear experiències que encara no han ocorregut, és recur-
rent, funciona amb imatges i sons (per exemple a través 
de la imaginació i el llenguatge parlat, el diàleg intern). 

En canvi el nostre cos, tot i que és capaç de reaccionar 
amb un salt en una situació de perill, té molta més inèr-
cia a l’hora d’interioritzar els canvis i adaptar-se. 

Quan el nostre cos s’està adaptant a una nova situació 
vital va més lent i tot i que està molt més connectat amb 
el nostre inconscient i és capaç de captar sensacions de 
l’entorn ràpidament, necessita més temps per compren-
dre, processar i trobar noves pautes i conductes. 

El cos necessita fer per aprendre.
Tal vegada els éssers humans, d’alguna manera, hem 

sabut d’aquestes necessitats i hem anat creant des de fa 
milers d’anys rituals perquè les persones puguem assajar 
els nostres nous rols, acompanyats de la resta de perso-
nes del grup o de la tribu, ja que a través del reconeixe-
ment, suport i col·laboració de la resta de persones resul-
ta molt més fàcil emprendre un nou cicle vital.

En pocs anys, molts dels “rituals de pas” de la majoria 
de cultures han anat desapareixent i ens trobem, d’un dia 
per l’altre i sense saber què fer, amb reptes com el de ser 
mare o pare o com el de la jubilació.  

És important trobar formes per anar adaptant-nos a les 
noves situacions vitals. Donar-nos temps, ser pacients i 
saber que pot ser un procés lent.

També és important compartir els nostres reptes, difi-
cultats i assoliments durant aquests canvis amb altres 
persones que ens poden ajudar en la nostra adaptació.

Canvis en 
els nostres 
cicles vitals

Àries (Del 21 de març al 20 d’abril)
Un assumpte familiar o sentimental en el qual 
tens part de responsabilitat demana solucions 
immediates. Fas algunes modificacions a la dieta 
per millorar la salut.

Taure (Del 21 d’abril al 20 de maig)
Pots sentir la necessitat d’estar sol i cerques un 
espai a la llar per practicar la desconnexió. Comp-
te amb les mentides perquè podrien sortir a la 
llum i perjudicar-te.

Bessons (Del 21 de maig al 21 de juny)
Mart entra a Casa II i això inclina a tenir més 
despeses. Normalment, ets una persona cerebral, 
però ara et sents més connectat a les emocions. 
Revises el passat familiar.

CranC (Del 22 de juny al 21 de juliol)
Amb Mart al teu signe pots sentir un augment de 
l’energia física, però també serà necessari comp-
tar fins a deu perquè pots reaccionar malament 
davant qualsevol provocació.

LLeó (Del 22 de juliol al 23 d’agost)
Et costa més dormir i estàs una mica nerviós. 
T’anirà bé no prendre’t alguns comentaris de 
manera tan personal. És bon moment per fer una 
escapadeta i renovar energies.

Verge (Del 24 d’agost al 23 de setembre)
Pots viure una situació tensa amb un bon amic. La 
prudència verbal i la distància seran bons aliats. 
Si segueixes un tractament, voldràs canviar de 
teràpia o de metge.

BaLança (Del 24 de setembre al 23 d’octubre)
La feina pot absorbir la teva energia i hauràs de 
dosificar-te. Amb Plutó per la Casa V canviarà 
la teva percepció de les relacions sentimentals 
durant els anys vinents.

esCorpí (Del 24 d’octubre al 22 de novembre)
Et sents més vital i també més temperamental 
que de costum. L’esport o llargues caminades 
poden ajudar-te a cremar tanta energia. Sortida 
de cap de setmana amb els fills.

sagiTari (Del 23 de novembre al 21 de desembre)
Si ets dels que s’ho gastava tot, ara vols fer-ho de 
manera més responsable. Pots conèixer una per-
sona de signe d’Aire amb la qual hi haurà molta 
connexió mental/sentimental.

CapriCorn (Del 22 de desembre al 20 de gener)
Hauràs de tractar amb una persona manipuladora 
i tot el que diguis serà usat en contra teva. L’eco-
nomia pot donar-te algun maldecap, però tindràs 
ajuda per resoldre-ho.

aquari (Del 21 de gener al 19 de febrer)
Pots sentir-te inquiet. Tens moltes coses a fer o et 
manquen hores. Fes una llista de prioritats. L’eco-
nomia passa per canvis amb la recerca d’una nova 
font d’ingressos.

peixos (Del 20 de febrer al 20 de març)
Si estàs gastant massa en oci, hauràs de controlar 
les despeses. Dies per viure una trobada familiar 
al voltant de la taula. Reps el suport d’una perso-
na de més edat que tu.

Roser Bona Del 24-03-2023 al 30-03-2023

HORÒSCOP
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ECONOMIA

ELS PARQUETS
Joan Carles Arredondo / @joancarredondo

finances en tensió

El consum de ciment de Catalunya al mes de febrer 
ha registrat una caiguda del 6%. Després del crei-

xement del gener, en l’acumulat de l’any encara 
es produeix un mínim augment de consum, 

del 0,2%. Els 2,35 milions de tones és insufi-
cient per cobrir l’obra pública que necessita 
el país, segons la patronal del sector. Les 
exportacions creixen, sense arribar a com-
pensar el descens de consum intern.

Catalunya va atraure 3.883 milions d’euros en inversions 
estrangeres durant el 2022, segons les dades publicades 
del Ministeri d’Indústria, Comerç i Turisme. És un 
25,6% més respecte del 2021, quan les aportacions 
de capital estranger van ser de 3.091 milions 
d’euros, i la quarta xifra més elevada de la 
sèrie històrica. Madrid i el País Basc supe-
ren Catalunya en atracció 
d’inversió internacional.

ciment sense remuntada Més inversió estrangera

Les costures del sistema financer internacional 
tornen a posar-se a prova. En ben pocs dies, tres 
bancs dels Estats Units i un de Suïssa han caigut 
als inferns de la intervenció estatal, la fallida o de 
la venda a preu de saldo. Una nova tempesta finan-
cera que, com totes les tempestes, s’assemblen 
a d’altres, sense acabar de ser iguals. Tempestes 
amb rastres de pànic i una certa devastació. Males 
companyies per a un sistema econòmic que pivota 
sobre la confiança i que trontolla quan el marc 
general és la incertesa.

La desconfiança i la incertesa motiven els movi-
ments dels clients que tenen els seus diners als 
bancs i que quan preveuen que aniran mal dades 
corren a recuperar els seus estalvis. Quan un estal-
viador posa els seus diners al banc, aquests no van 
a una caixa forta per a cada client perquè en disposi 
com i quan vulgui. Se suposa que no necessitarà 
mai tots els diners en un sol moment. El que fa el 
banc és invertir aquests diners perquè li donin més 
rendiment i així premiar el dipositant i, de passada, 
fer negoci amb els interessos cobrats de més. Per 
això si tots els dipositants volen treure els diners al 
mateix temps, com va passar amb el Silicon Valley 
Bank fa dues setmanes, es veu impossibilitat de 
retornar-los i cau en fallida. Cada cas és diferent, 
però les dificultats de liquiditat expliquen la rapi-
desa de les caigudes dels tres bancs nord-americans 
(a més del Silicon Valley Bank, Signature Bank i 
First Republic Bank també han passat per proces-
sos de fallida i venda total o parcial). Encara hi ha 
més diferències en el cas de Credit Suisse, un gran 
banc –el segon de Suïssa– amb greus problemes de 
gestió i gran assumpció de riscos. 167 anys d’histò-
ria van acabar volant pels aires amb la venda a un 
preu per un terç del seu valor a borsa al seu màxim 
competidor, UBS.

Vist el que està passant, la pregunta immediata 
és si aquestes situacions es poden produir amb 
els bancs més propers. La pregunta és normal: els 
diners, o millor dit els que en tenen, són porucs. A 
més, hi ha molts records recents de com va caure 
el castell de cartes del sistema financer fa tan poc 
temps que encara se n’està pagant la factura. Les 
declaracions dels governs, també el de l’Estat espa-

nyol, han buscat tranquil·litzar: ni els bancs autòc-
tons estan exposats a les pèrdues dels bancs ara 
en fallida, ni la situació de les entitats financeres 
espanyoles és equiparable ni als bancs afectats ni 
als anys de la gran crisi que va esclatar el 2008.

Són missatges que no arriben a ser del tot 
tranquil·litzadors. Sobre la primera de les afirma-
cions, convindria no córrer: no se sap del cert on 
tenen invertits els diners les entitats d’estalvis 
fins que no esclata alguna crisi. Vindria a ser com 
una partida de pòquer, en la qual les cartes de 
cada jugador no se saben fins que es posen sobre 
la taula. Sobre la segona, no dona gaire confiança 
que algunes de les afirmacions que es fan s’assem-
blin tant a les que se sentien fa 15 anys. Per posar 
un exemple: el president del govern de 2008, José 
Luis Rodríguez Zapatero, afirmava que el sistema 
financer espanyol era “el més sòlid del món”. Anys 
després es va haver de córrer a rescatar aquell 
sistema bancari, que en paraules seves jugava “la 
Champions League” amb 60.000 milions d’euros, 
dels quals se n’han tornat poc més del 10%. Què va 
dir fa només uns dies la vicepresidenta econòmica 
del govern? Doncs que el sistema bancari espanyol 
està “sanejat” i disposa d’un “marc reforçat”. Una 
mica menys fatxenda que afirmar que el sistema és 
el més sòlid del món, però sense amagar un punt de 
complaença que empeny a optar per la prevenció.

La problemàtica que assetja la banca és similar 
als Estats Units, a Suïssa a la Unió Europea. Durant 
molts anys, els tipus d’interès han estat molt bai-
xos. Els crèdits que han concedit els bancs durant 
tot aquest temps, molts dels quals amb terminis de 
pagament molt llargs, com les hipoteques i dife-
rents modalitats de deute públic, s’estan retornant 
a aquell tipus d’interès tan baix. En canvi, quan els 
bancs recorren al finançament a preus actuals, han 
de pagar tipus d’interès més alts i amb perspectiva 
que encara poden anar més amunt, com es va poder 
comprovar amb la decisió del Banc Central Euro-
peu d’apujar-los en la seva última reunió d’aquest 
dijous. En el joc dels ingressos i les despeses, la 
banca que, tradicionalment, ha comprat el diner 
barat per vendre’l car, està fent tot el contrari: com-
prar diner car i venent-lo barat. No hauria de ser un 
problema si, com és sabut, les entitats financeres 
han tingut un últim any amb beneficis rècord. Les 
regulacions europees han obligat la banca a deixar 
una part d’aquests beneficis en unes reserves en 
forma de capital o de productes que garanteixin 
liquiditat. Aquestes eines han aportat robustesa 
al sistema financer de l’Estat, que disposa d’ins-
truments per fer aflorar 213.000 milions d’euros 
en cas que es produís una gran crisi financera. Un 
matalàs confortable que, no obstant, sempre és 
millor que no s’hagi de posar a prova.

Aquest gran matalàs, que supera fins i tot les 
exigències dels reguladors europeus, és una garan-
tia. Però les garanties mai no són completes. Hi ha 
esquemes que, d’una crisi a l’altra, es repeteixen: 
esclaten bombolles (la financera el 2008, les crip-
tomonedes el 2022), que haurien de ser el primer 
senyal d’alerta. Sobretot en temps com els actuals 
en els quals els deutes globals no han parat de créi-
xer, gràcies entre d’altres decisions a un període 
prolongat de tipus d’interès molt baix que ha creat 
addiccions, com recordava fa uns dies el professor 
Joan Tugores a La Vanguardia. La principal batalla 
que s’haurà de lliurar a partir d’ara és la de preser-
var la confiança dels mercats i els particulars. El 
més convenient seria començar a pensar en missat-
ges tranquil·litzadors diferents dels de l’anterior 
crisi, encara que avui puguin ser certs. 
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Aquesta pel·lícula ja fa mesos que es pot 
veure a Netflix, però em feia una mandra 
peremptòria haver de veure-la al sofà de casa, 
així que quan vaig saber que al Sucre de Vic 
l’estrenaven ho vaig tenir ben clar. La meva 
determinació sembla contrastar amb la de 
la resta de veïns, ja que a la sala érem dues 
persones, un que ja havia caigut a la primera 
hora de metratge, i jo, que no ho havia ni 
intentat.

Havent guanyat quatre Oscars, l’expectació 
era prou gran, i del que no hi ha dubte és que 
de quartos en tenien. Les batalles a les trinxe-
res, els bombardejos, els cadàvers... res feia la 
sensació que hagués estat fet de pressa i cor-
rents amb l’habitual CGI matusser de Netflix. 
I si bé l’acció i la violència són un element 
fonamental en aquesta pel·lícula, no podem 
oblidar-nos de la seva història i personatges, 
perquè no estem parlant d’una muntanya 
russa cinematogràfica. Havia sentit dir que hi 
havia paral·lelismes amb la guerra d’Ucraïna, 
i sí, quan els nanos s’allisten i sembla que 
vagin de viatge de final de curs és evident 
que el desengany serà potent.

Val a dir que tampoc veurem cap innovació 
dins el gènere bèl·lic, però sí que gaudirem 
d’una narrativa potent dins dels quefers 
habituals de la guerra: pèrdua de companys, 
solidaritat, desolació, estats de xoc, alienació, 

revelació d’humanitat en l’enemic, penedi-
ment... Amb un element historicopolític que 
s’identifica a través de la trama paral·lela dels 
polítics i generals que firmen l’armistici. Cosa 
que també permet veure les conseqüències 
reals i humanes de les decisions preses pels 
de més a dalt, un contrast tan evident entre 
els ideals i la mundanitat que dona gust –en 
la nostra condició catalana– no haver tirat cap 
paper a terra, no fos cas...

La barbàrie retratada i l’absurditat de tot 
plegat segueix perfectament els cànons del 
cine antibèl·lic, però contràriament a altres 
pel·lícules del gènere, l’absurditat hi és pre-
sent des del principi; la primera escena ja és 
reveladora de què s’hi cou. Així que, d’una 
certa manera, és en els personatges que ens 
centrem, tot i que no són gens interessants 
més enllà de la seva condició de soldats.

Poca és la novetat que aporta aquest film, 
com a molt que parlem des del cantó dels ale-
manys. Ara bé, la seva boníssima factura i el 
seu exercici memorialístic fan que sigui una 
peça ideal per recordar als joves massa arri-
bistes –o a vells jacobins desmemoriats– que 
la gent pateix molt i de moltes maneres dife-
rents en una guerra, i que també hi ha molta 
mort: 6 milions de persones a la Primera 
Guerra Mundial per, tal com indica el títol, 
res.

CINEMA

‘All Quiet on 
the Western 
Front’
D’Edward Berger

OFERTA CULTURALLA CRÍTICA DE LA SETMANA
Sergi Soler Ordeig

CINECLUB

M. Erra / T. Terradas

Dàmaris Gelabert fa parada a 
Mollet en la gira dels 25 anys
‘La Gira dels 25’. Dàmaris Gelabert & The Grow Up Singing 
Band. Parc de Can Mulà de Mollet. Dissabte, 25 de març. 
18.00.
La cantant Dàmaris Gelabert celebra 25 anys de carrer amb 
una darrera gira. I ho fa acompanyada de The Grow Up 
Singing Band i un grup de joves ballarins i ballarines, fent 
d’aquest concert familiar un esdeveniment únic, fresc i diver-
tit. La direcció musical és d’Àlex Martínez.

CC
M

A

Josep M. Pou és ‘El pare’, a Vic
‘El pare’, de Florian Zeller. Sala Ramon Montanyà de L’At-
làntida, Vic. Dissabte, 25 de març, 20.00h.
Josep M. Pou es posa en la pell d’El pare, una obra de Florian 
Zeller que dirigeix Josep M. Mestres. Retrata un personatge 
de 76 anys afectat d’Alzheimer. L’acompanyen a l’escenari 
Rosa Renom, Victòria Pagès, Josep Julién i Mireia Illamola.

Noruega-França-Suècia, 2021. Dir.: Joachim 
Trier. VO en noruec amb subtítols en català. 
La pel·lícula segueix en tot moment la trajectòria 
vital i professional al llarg de diversos anys de la 
Julie, una noia que viu a Oslo i que no sap massa 
què fer amb la seva vida. Una mica com tothom, 
oi? La Julie canvia constantment de carrera i de 
feina a la recerca d’aquella espurna de novetat i 
creativitat que la reenganxi als ritmes dels temps 
moderns, mentre que la seva parella, Aksel, bas-
tant més gran que ella i amb una carrera ja conso-
lidada, la pressiona perquè s’estabilitzi. És Julie 
el retrat egoista d’una generació sense rumb que 
només pensa a satisfer els seus desitjos personals, 
atrapats en la immediatesa?

‘La pitjor persona del món’
Marroc 2022. Dir.: Maryam Touzani. Dra-
ma, homosexualitat. Halim porta molt de 
temps casat amb la Mina, amb qui gestio-
na una botiga tradicional de cafetans a la 
medina de Salé, una de les més antigues del 
Marroc. La parella ha viscut sempre amb un 
secret que Halim ha après a amagar. Però la 
malaltia de la Mina i l’arribada a la botiga 
d’un jove aprenent amenacen de pertorbar 
aquest equilibri. Units per l’amor, cadascú 
intentarà ajudar l’altre a enfrontar-se a les 
pors. Un delicat i íntim relat on Touzani 
s’acosta als personatges amb afecte, reivindi-
cant el respecte a les tradicions llançant un 
cant a la tolerància.

‘El caftán azul’

AC GRANOLLERS
Divendres 24 - 19h VO
Dissabte 25 - 18h 
Diumenge 26 - 19h VO
Dilluns 27 - 19h VO
Cinema Edison

CINECLUB VIC
28 de març- 20h
Espai ETC
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HORITZONTALS: 1. Signes que anticipaven 
que aquells llops i daines es farien monitors / 2. 
Fa anys que el pagès la té arraconada. Responc per 
la inversió / 3. Emboliquen llom. Full informatiu 
sobre l’efecte nerviós de l’LSD. Fa remor / 4. 
Trobador de la cort grega. Carn picada de xinxes i 
petxines / 5. Mesura agrària ideal per guardar-hi 
els quartos. Viva expressió de la mar / 6. Parer del 
fantasma. Reinscrit d’una altra manera en nom 
de certs mediterranis / 7. Engegament de càntic. 
Encara que cantin fatal, es refereix al taní / 8. Està 
fet per a l’ús. Quan es posa al davant ho omple tot 
de sang / 9. Organització pels Drets de la Majoria. 
Alçada ben dreta. Símptomes d’anèmia / 10. 730 
dies. Ho solen ser tots els insectes que ens toquen 
els nassos / 11. Pel•li amb lletretes. Deu ser cosí 
d’en Superman, no li afecta la calor. Dobla a tota 
velocitat / 12. Atrapi el que li llencen per l’esquena. 
En cas de neuritis li toca el rebre / 13. Temple antic 
fet amb un estil tot aeri. Mim que no es fa pagar.

VERTICALS: 1. Veus aquest pal, aquí?: doncs 
és un arbre sapotaci. Resposta cantada / 2. Lligueu 
caps de vers amb en Romeu. Avarícia a l’hora de 
prendre el sol / 3. Com que ha caducat fa angúnia. 
Mania de posar sempre la data?: no, ús excessiu 
de sinònims. Metall febrós / 4. Estil de pintura 
que exagera amb la textura. Mala nota, per l’aplec 
militar / 5. Organització pels Drets dels Restants. El 
rei Neptú el va deixar una temporada a can Barça. 
Plega veles / 6. Venir al món com en Raimon. A 
Llevant, on els reis van per trios / 7. L’eterna còpula. 

Fa de mal repetir, la planta d’on surt la piretrina. Va 
damunt del cavall / 8. Fila esvelta i prima del maó. 
Està com un mul, aquest indi / 9. Engreixi el motor. 
És el millor que es pot fer amb un broncodilatador 
/ 10. Arrodonir i buidar pel mig i sobretot per sota. 
Endavant amb el còmic japonès / 11. Tants com en 
Pere al Poblenou. Untat abans de filar, en si mateix. 
Quan parlem d’aquest ho fem amb confiança / 12. 
D’aquesta planta els andalusos en fan suc. Escrit a 

Dificultat: mitjana

Dificultat: molt fàcil

Dificultat: molt fàcil

Dificultat: mitjana

PASSATEMPS

SOLUCIONS

MOTS ENCREUATS_ Pau Vidal

Ompliu la quadrícula de 9×9 caselles dividides 
en subquadrícules de 3×3 amb les xifres de 
l’1 al 9. No s’ha de repetir cap xifra en una 
mateixa fila, columna o subquadrícula.

SUDOKUS

QUADRE NUMÈRIC SOPA DE LLETRES

Trobeu aquestes paraules 
a la sopa de lletres. Poden 
anar en qualsevol direcció. 
Les paraules poden 
compartir lletres a mesura 
que es creuen.

Besòs
Ebre
Fluvià
Foix
Francolí

Llobregat
Muga
Segre
Ter
Tordera

3

8 5

29



: Trieu un màxim de 3 candidats i marqueu-los amb una 
creu. Ompliu la butlleta amb les vostres dades i envieu la pàgina 
sencera a: plaça de la Catedral, 2, de Vic, indicant la referència 
Osonenc 2022. El candidat que rebi més vots serà l’osonenc del 2022. 
Podeu participar tants cops com vulgueu.
També podeu votar a través d’EL9NOU.CAT.
Una vegada estigueu registrats, només es podrà
votar un cop per persona.

: Les votacions es tancaran
el 20 d’abril de 2023.

Nom i cognoms.................................................................................................

Adreça ..................................................................................................................

 Telèfons  .............................................................................................................. 

Població ...............................................................................................................

Subscriptor   SÍ              NO Col·labora:

Les seves dades personals seran tractades per Premsa d’Osona S.A. i CATVL 97, S.L.U. /conjuntament i en 
endavant, EL 9 NOU) amb la �nalitat de fer-lo participar en els sorteigs. Les dades personals, així com 
imatge i veu, poden ser utilitzades mitjançant els canals audiovisuals del Grup (premsa, ràdio, televisió, 
internet) utilitzant els formats i mitjans previstos en cada cas amb �nalitats periodístiques. Pot consultar 
informació addicional sobre els seus drets de protecció de dades a www.el9nou.cat

 4 entrades al Museu 
Nacional d’Art Catalunya 
MNAC


